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 پاسخ ایران
 به اتهامات اسرائیل 

سفیر ایران در سازمان ملل متحد در 
سخنانی اظهار کرد: اتهامات بی اساس 
نماینده رژیم اسرائیل علیه کشورم را کاملا 
رد و قویا محکوم می کنیم. این رژیم طبق 
عادت، ادعاهای بی اساس علیه ایران مطرح 
می کند. اکنون بار دیگر نماینده رژیم 
اسرائیل تلاش کرده است تا نقش قربانی 
را ایفا کند و توجه جامعه بین المللی را 
از جنایات خود علیه مردم فلسطین در 
سرزمین های اشغالی منحرف نماید. مجید 
تخت روانچی بیان کرد: اتهامات اسرائیل 
در مورد برنامه هسته ای صلح آمیز ایران، 
که ماهیت صلح آمیز آن به دفعات متعدد 
از طریق آژانس بین المللی انرژی اتمی 
راستی آزمایی و تأیید شده است، کاملا 
پوچ، بی ربط و بی اساس است.  بدیهی 
است هدف رژیم اسرائیل از این اتهامات 
بی اساس، پنهان کردن خطری است که 
تسلیحات هسته ای این رژیم برای منطقه 
و جامعه جهانی ایجاد می کند. وی تصریح 
کرد: جامعه بین المللی باید برای از بین 
بردن این تهدید، رژیم اسرائیل را وادار  
کند تا با کنار گذاشتن فعالیت های تهدید 
آمیز هسته ای اش، به معاهده منع اشاعه 

سلاح های هسته ای بپیوندد.

قضات از توهینی که به آنها شده 
ناراحت هستند 

 احمدی نژاد
 عطش دیده شدن دارد

معاون اول قوه قضائیه با اشاره به 
مصوبه مجلس ناظر بر طرح تسهیل 
صدور مجوزهای کسب و کار و عنوان 
اینکه قضات برای اینکه وکیل شوند 
باید در آزمون شرکت کنند گفت: ما 
می دانیم مجلس سوءنیتی نداشت و 
نماینده ای که این پیشنهاد را برای 
تصویب مطرح کرد نیز سوءنیتی برای 
جامعه قضایی نداشت؛ اما از مجلس 
انقلابی انتظار است مصوباتش پخته 
و قابل دفاع باشد این درحالی است 
که خروجی این مصوبه آن است که 
قضات باید بعد از بازنشستگی و برای 
کار وکالت بعد از این دوران، آزمون 
دهند. حجت الاسلام والمسلمین محمد 
مصدق با به اشاره اثرات مصوبه مذکور 
مجلس اظهار داشت: با این مصوبه، 
قاضی در دیوان عالی کشور بعد از 
٤ سال خدمت باید آزمون دهد، بعد 
اگر در آزمون قبول شود باید دوره ای 
را به عنوان کارآموزی بگذراند، حال 
آیا این موضوع منطقی است؟! معاون 
اول قوه قضائیه تصریح کرد: مجلس 
انقلابی است و بدون شک مجلس نیز 
آن را اصلاح می کند، اما قضات ناراحت 
هستند که چرا به آنها توهین شده 

است.

حجت الاسلام عباس امیری فر درباره علت 
سفر اخیر احمدی نژاد به امارات و شرکت او 
در اکسپوی دوبی گفت: احمدی نژاد می داند 
کسی به او توجه نمی کند بنابراین می خواهد 
دیده شود و رسانه ها به او بپردازند چون از 
صحنه سیاست محو و به تاریخ سپرده شد.وی 
افزود: احمدی نژاد امروز نه اعتبار مردمی و 
نه اعتبار دارد. او آنقدر تخلفات داشته که 
تنها با رأفت نظام اسلامی آزاد است از این 
نوع کارها را انجام می دهد. البته شاید برخی 
بگوید »وقتی انتخاباتی نیست احمدی نژاد 
چه نیازی به دیده شدن دارد؟«، در صورتی 
که اصلا موضوع ربطی به انتخابات ندارد.

این فعال سیاسی یادآور شد: اگر احمدی 
نژاد به روانشناس مراجعه کند، ریشه ها و 
دلایل عطش او برای دیده شدن مشخص 
می شود. امروز برخلاف تصویرسازی هایی 
که احمدی نژاد تلاش می کند نشان دهد، 
هیچ کسی اطرافش نیست و احدالناسی به 
او سر نمی زند. البته یکسری مردم امیدوارند 
و می آیند با او ملاقات می کنند چون فکر 
می کنند او می تواند برای حل مشکل شان 
کاری انجام دهد، احمدی نژاد نیز برای شان 
نامه می نویسد اما اصلا هیچ جایی به نامه 

هایش ترتیب اثر نمی دهد.

سـرمقــاله

دومین سخنرانی رئیس جمهور پرسش های زیادی را بدون پاسخ 
می گذارد؛ البته اینکه ایشان و دولت جدید مشکلات را بر سر دولت 
قبلی بیندازند، امری جا افتاده در ایران بعد از انقلاب است. فراموش 
نکنیم که بعد از انقلاب همه مصیبت ها بر گردن رژیم پیشین 
افتاده بود و این سنت نامطلوب همواره ادامه داشته است. آقای 
احمدی نژاد بسیاری از ناکامی هایی را که کشور با آن مواجه بود بر 
گردن اصلاح طلبان و غفلت آنان از مسائل اقتصادی می انداخت. 
آقایان روحانی و اسحاق جهانگیری تا همین اواخر مشکلات را بر سر 
دولت آقای احمدی نژاد می انداختند. ظاهرا این سنت »حمیده« 
همچنان قرار است در دولت سیزدهم و کابینه آقای رئیسی هم 
جاری باشد که مشکلات و مصائب را بر گردن دولت قبل بیندازند. 
اما از این نکته که بگذریم نخستین سوالی که پیش می آید، آنجاست 
که آقای رئیس جمهور گفتند که ما حقوق شهریور ماه را بدون نیاز به 
کسری بودجه و استقراض از بانک مرکزی  به حول و قوه الهی تامین 
کردیم. اما این مهم در دولت روحانی اتفاق نیفتاد! و هر بار که دولت 
روحانی حقوق پرداخت کرد بر بدهی های دولت افزوده شد. این 
خیلی جالب است که دولت آقای روحانی نمی توانسته حقوق ها را 
بدون استقراض پرداخت کند، اما دولت جدید این کار را انجام داده و 
بدون اینکه نیاز به استخراج باشد حقوق ها را کامل پرداخته و قرص و 
محکم هم گفتند که در مهر ماه هم این کار را انجام خواهند داد. اگر 
این کار شدنی بوده، واقعا چرا دولت آقای روحانی نمی توانستند این 
کار را انجام بدهند؟ در حدود 96 بار دولت روحانی حقوق را پرداخت 
کرد و ظاهرا هر بار با کسری بودجه مواجه بود، اما جالب است که 
دولت جدید حقوق همان تعداد پرسنل و حقوق بگیر را بدون نیاز به 
استقراض پرداخت کرده اند. یا آقای رئیسی و همکارانشان از امکانات 
و توانایی های فوق العاده ای برخوردار هستند و متقابلا آقای روحانی 
و همکارانشان ضرب و تقسیم و چهار عمل ابتدایی را هم دقیق بلد 
نبودند انجام بدهند، یا اینکه باید در آنچه دولت می گوید تامل کرد. 
پرسش بعدی مهم تر است؛ رئیس جمهور فرمودند لایحه بودجه 
1٤01 بدون کسری خواهد بود. با توجه به اینکه همه هزینه ها ثابت 
مانده، روشن نکردند که چگونه می خواهند از هزینه ها و مخارج یک 
ریال کاسته نشده )فرض بگیریم که یک ریال هم افزوده نشده است 
و هزینه های دولت در سال 1٤01 همان است که در سال 1٤00 
است( حتی با چنین فرضی که هزینه ها ثابت مانده و افزایش پیدا 
نکرده، چگونه می شود که دولت آقای روحانی یک سوم این هزینه ها 
را کسری داشت، اما دولت فعلی با کدام روش آن یک سوم کسری را 

توانسته است جور بکند تا نیاز به استقراض نباشد.

سخنانرئیسجمهوروپرسشهایبیپاسخ

ویـــژه

 خبرگزاری رسمی عربستان سعودی گزارش داد که »فیصل بن 
فرحان بن عبدا... آل سعود«  وزیر امور خارجه این کشور در ریاض 
با »رابرت مالی« نماینده ویژه آمریکا در امور ایران گفت و گو کرده 
است. بر اساس گزارش خبرگزاری رسمی عربستان سعودی )واس(، 
دو طرف در این دیدار به همکاری  های دوجانیه عربستان سعودی و 
آمریکا در ارتباط با پرونده هسته ای ایران و مذاکرات جاری در این 
خصوص پرداخته اند. در ادامه این گزارش همچنین عنوان شده است 
که تشدید تلاش ها برای مقابله با آنچه »کارشکنی های ایران در قبال 
توافق ها و معاهده های بین المللی« خوانده شده، مورد بحث و بررسی 

قرار گرفته است.

رایزنیعربستانوآمریکادربارهایران

نمازجمعهبهامامتعلیاکبری
نماز جمعه این هفته تهران )۳0 مهرماه 1٤00(، 
بعد از ماه ها تعطیلی به علت شیوع بیماری کرونا، به 
امامت حجت الاسلام علی اکبری امام جمعه موقت 
تهران در دانشگاه تهران برگزار می شود. بدین 
منظور درب دانشگاه تهران برای ورود نمازگزاران 
از ساعت 10 صبح باز خواهد شد و نمازگزاران با 
رعایت دستورالعمل های بهداشتی، این فریضه الهی 

ـ سیاسی را بجا خواهند آورد.

دیداربانمایندگاناهلتسنن
به مناسبت هفته وحدت نمایندگان اهل تسنن 
مجلس با معاون پارلمانی رئیس جمهور دیدار و درباره 
مسائل و مشکلات حوزه های انتخابیه خود گفت وگو 
کردند. سیدمحمد حسینی در این دیدار با بیان اینکه 
نمایندگان پایگاه مردمی دارند و می توانند پیوستگی 
مردم را با نظام محکم تر کنند، تاکید کرد: ما جلسات 
مجامع استانی را آغاز خواهیم کرد، با مشغله زیادی 
که  رئیس جمهور داشت یک مقدار هماهنگ کردن 
این جلسات سخت بود اما خوشبختانه قرار شد 
هفتگی این برنامه را داشته باشیم و جلسه با مجمع 
نمایندگان آذربایجان غربی و آذربایجان شرقی را 

خواهیم داشت و این جلسات ادامه خواهد داشت. 

بودجه۱.۵میلیارددلاریعلیهایران!
که  دادند  گزارش  رسانه های صهیونیستی 
پارلمان رژیم صهیونیستی با تخصیص بودجه 
1.۵ میلیارد دلاری به ارتش برای مقابله احتمالی 
با برنامه هسته ای و تاسیسات اتمی ایران، موافقت 
کرده است. به گزارش اسپوتنیک، رسانه های 
اسرائیلی روز گزارش دادند این رژیم اختصاص 
بودجه ای 1.۵ میلیارد دلاری جهت تجهیز و 
آماده سازی ارتش این رژیم برای »حمله ای بالقوه 
به برنامه هسته ای ایران« را تایید کرده است. بنا بر 
این گزارش، این بودجه 1.۵ میلیارد دلاری شامل 
مبلغی بیش 9۳0.000 دلار از بودجه جاری و 
6۲0.000 دلار از بودجه آتی دولت اسرائیل است 

که قرار است در نوامبر رسما تصویب شود.

درخواستضدایرانییکسناتور
یک عضو کمیته روابط خارجی سنای آمریکا 
پس از دیدار با مدیر کل آژانس اتمی خواستار ادامه 
فشار بر ایران شد. جیم ریش عضو ارشد جمهوری 
خواه مجلس سنای آمریکا با رافائل گروسی مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی در واشنگتن دیدار 
کرد که ایران یکی از موضوعات مورد بحث در 
دیدار روز سه شنبه آنها بوده است.این سناتور 
جمهوری خواه از ایالت ایداهو پس از این دیدار 
بیانیه ای منتشر کرد و در آن به طرح ادعاهایی علیه 
فعالیت های هسته ای کشورمان پرداخت و مدعی 
شد که ایران با توسعه ظرفیت غنی سازی خود 

تعهدات بین المللی اش را رعایت نمی کند.

محکومیتاقدامتروریستی
سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه 
اقدام تروریستی صبح دیروز در دمشق را به شدت 
محکوم  و با دولت و ملت سوریه و خانواده قربانیان ابراز 
همدردی کرد. سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: 
اقدامات کور و بزدلانه تروریستی محکوم به شکست 
بوده و مطمئنا نمی تواند بر عزم دولت و مردم سوریه 
در مسیر مبارزه با تروریسم و آزادسازی سرزمین های 

اشغالی و ثبات این کشور خللی وارد سازد.

واکنشبهارسالسوختبهلبنان
نماینده اصفهان در مجلس گفت: فروش و ارسال 
 .. . سوخت به لبنان فارغ از اینکه توسط حزب ا
خریداری شود یا دولت لبنان به سود مردم آن است 
و در کل یک معامله برد- برد برای هر دو کشور است. 
حجت الاسلام حسین میرزایی درباره ارسال سوخت 
از ایران به لبنان، اظهار کرد: ارسال سوخت از سوی 
ایران مجانی نبوده و به لبنان فروخته شده است. در 
شرایطی که ما در تحریم های نفتی و فرآورده های 
مربوط به آن هستیم هر بازاری که بتوانیم برای 
فروش سوخت پیدا کنیم و در قبال آن پول دریافت 
کنیم باید از این فرصت استفاده ببریم. وی افزود: 
ارسال سوخت یک معامله برد- برد برای هر دو 
طرف است. برای ایران از جهت اقتصادی فروش 
چنین محصولاتی به صرفه است و می تواند بخشی 
از کسری بودجه را جبران کند. از نظر سیاسی هم 
یک تو دهنی برای تحریم کنندگان کشورمان که 
در راس آنان آمریکا قرار دارد، است. برای لبنان هم 
چنین معامله ای سودآور است و می تواند بخشی از 

مشکل کمبود سوخت این کشور را مرتفع کند.

ورودکامیونبهقرهباغممنوع
سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای طی 
بخشنامه ای ورود رانندگان و اتباع ایرانی به منطقه 
قره باغ و لاچین جمهوری آذربایجان را ممنوع اعلام 
کرد.  متن بخشنامه سازمان راهداری که به امضای 
جواد هدایتی مدیرکل دفتر ترانزیت و حمل ونقل 
بین المللی سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای  
رسیده به شرح زیر است؛ »پیرو بخشنامه مورخ 
09/0۷/1٤00 در خصوص ملاحظات تردد به منطقه 
مورد مناقشه قره باغ، حسب هماهنگی به عمل آمده با 
وزارت امور خارجه به آگاهی شرکت های حمل ونقل 
می رساند بر اساس قوانین جمهوری آذربایجان ورود 
اتباع خارجی به آن کشور خارج از گذرگاه های مرزی 
رسمی تعیین شده نقض مرز جمهوری آذربایجان 
محسوب شده و مسئولیت آور است. بنابراین مؤکداً 
توصیه می شود رانندگان و اتباع ایرانی به منظور عدم 
مواجهه با پیامدهای آن و حساسیت های موجود برای 
احترام به تمامیت ارضی جمهوری آذربایجان از طریق 
جمهوری ارمنستان وارد شهر لاچین و منطقه قره باغ 
نشده و شرکت های حمل ونقل بین المللی نیز از امضای 
هرگونه قرارداد تجاری با منطقه قره باغ،  صدور اسناد 
حمل، ارسال و تخلیه محمولات و امثالهم به آن منطقه 

اجتناب کنند.«

خبـــر

 آرمان ملی: رئیس و اعضای جامعه 
روحانیت مبارز با رئیس جمهور دیدار و بر 
همراهی و پشتیبانی خود با دولت سیزدهم 
تاکید کردند. سید ابراهیم رئیسی در این 
دیدار با تاکید بر اهتمام دولت برای ارتباط 
نزدیک و صمیمانه با علما و فرهیختگان 
حوزه و دانشگاه، گفت: دولت مصمم است 
از دیدگاه ها و نظرات دلسوزانه همه قشرها 
به ویژه روحانیون در پیشبرد امور کشور و 
رفع مشکلات و دغدغه های مردم استفاده 
کند. رئیس جمهور تاکید کرد: دولت در کنار 
مقابله با کرونا و تلاش برای رفع مشکلات 
معیشتی مردم، اعتلای ارزش های فرهنگی 
و دینی جامعه را با جدیت پیگیری می کند. 
رئیسی، افزود: روحانیت همواره مورد اعتماد 
بوده و مردم همچنان برای رفع مشکلات خود 
به این جریان اعتماد دارند و باید از این اعتماد 
برای رفع دغدغه های مردم در بخش های 
مختلف اقتصادی و فرهنگی استفاده کنیم. 
رئیس جمهور گفت: مصمم هستیم بر اساس 
بیانیه گام دوم انقلاب، در مسیر ایجاد تحول و 
شتاب در روند پیشرفت کشور حرکت کنیم. 
رئیسی افزود: به رغم همه مشکلات، آینده را 
بسیار امیدبخش می بینم و مصمم هستیم با 
ایجاد گشایش های مختلف، شرایط مناسبی 
در وضع زندگی مردم ایجاد شود. در این دیدار 
آیت ا... موحدی کرمانی و جمعی از اعضای 
جامعه روحانیت مبارز در سخنان جداگانه ای 
با تجلیل از روحیه انقلابی و مردمی آیت ا... 
رئیسی در رسیدگی به مشکلات مردم و 

اداره امور کشور بر همراهی و پشتیبانی خود 
با دولت تاکید کردند. همچنین در ادامه 
رئیس جمهوری پس از رای اعتماد هیات 
وزیران به استانداران استان های گیلان ، 
گلستان و همدان تاکید کرد: استانداران در 
انتخاب مدیران و همکاران به هیچ وجه تحت 
فشار کسی قرار نگیرند.  همچنین رئیس 
جمهوری با تاکید بر اینکه وزارتخانه های 
جهاد کشاورزی، صنعت، معدن و تجارت، و 
دادگستری بیش از گذشته به قیمت کالاها 
حساسیت داشته باشند، گفت: مردم باید 
درباره تامین معیشت و سفره خود احساس 
امنیت کنند و بی ثباتی در بازار  باید پیگیری 
جدی و فوری شود.  رئیسی وحدت در جهان 
اسلام را راهبرد جمهوری اسلامی ایران و 
تفرقه را راهبرد دشمن توصیف کرد و گفت: 
هر فردی دانسته یا نادانسته اقدامی برخلاف 
وحدت انجام دهد، در زمین دشمن بازی 
کرده است. وی با تاکید بر اینکه همه باید 
تلاش کنیم وحدت در بین آحاد ملت مسلمان 
ایران از اقوام و مذاهب مختلف حفظ شود، 
گفت: این موضوع برای جمهوری اسلامی 
نه تاکتیک بلکه یک راهبرد است. البته این 
به معنای یکی شدن همه اقوام و مذاهب و 
افکار و گویش ها نیست، بلکه به معنای پرهیز 
از تفرقه افکنی و نگاه واحد به هدف راهبردی 
جمهوری اسلامی یعنی پیشرفت است. وی در 
ادامه با تاکید بر ضرورت تدارک اماکن استقرار 
موقت کسانی که برای کارهای ضروری مثل 
درمان به شهرهای بزرگ از جمله تهران سفر 

می کنند اما سرپناهی ندارند، گفت: این مردم 
بندگان خدا و مستضعفان واقعی هستند که 
نه توان مالی دارند و نه زبانی برای بیان آن، و 
باید برای آنان سرپناه مناسب در نظر گرفته 
شود. رئیس جمهوری در ادامه با قدردانی 
از تلاش ها و فعالیت های معاون امور زنان و 
خانواده ریاست جمهوری گفت: امروز بنده 
و سرکار خانم خزعلی در جایگاه اجرائی 
نشسته ایم و دیگر ارائه پیشنهاد و توصیه از 
سوی ما پذیرفته نیست. وی افزود: معاونت 
امور زنان و خانواده با مشورت فرهیختگان 
و صاحبنظران برای حل مشکلات این حوزه 
به ویژه آسیب های اجتماعی از جمله طلاق، 
راهکارهای اجرائی و عملیاتی ارائه کند. 
رئیسی در ادامه با قدردانی از اقدامات وزارت 
جهاد کشاورزی در تامین نهاده های دامی، 
گفت: لازم است در این زمینه اطلاع رسانی 
مناسب به ویژه به دامداران صورت گیرد. 
رئیس جمهوری همچنین از وزارتخانه های 
جهاد کشاورزی، صنعت، معدن و تجارت، و 
دادگستری خواست بیش از گذشته به قیمت 
کالاها حساسیت داشته باشند و تاکید کرد: 
مردم باید درباره تامین معیشت و سفره خود 
احساس امنیت کنند و بی ثباتی در بازار چه 
ریشه در کم کاری بدنه دولت داشته باشد و 
چه ناشی از سوءاستفاده فرصت طلبان، باید 
پیگیری جدی و فوری شود. وی همچنین از 
وزیر امور اقتصادی و دارایی و رئیس سازمان 
برنامه و بودجه به دلیل اینکه برای دومین 
ماه متوالی زمینه پرداخت حقوق و تامین 

هزینه های جاری دولت را بدون استقراض 
از بانک مرکزی فراهم کردند، قدردانی کرد و 
گفت: امیدوارم این رویه ادامه یابد تا گرفتار 
آنچه پیشینیان به آن مبتلا شدند، نشویم و 
با استقراض از بانک مرکزی، باعث افزایش 
پایه پولی و نرخ تورم نشویم. سید ابراهیم 
رئیسی در جلسه چهارشنبه هیات دولت پس 
از کسب رای اعتماد علیرضا قاسمی فرزاد، 
اسدا... عباسی و علی محمد زنگانه به ترتیب 
به عنوان استانداران منتخب استان های 
همدان، گیلان و گلستان از هیات وزیران 
گفت: برای انتخاب همکاران  خود بیش از همه 
نگاه و توجه تان به جوانان و نیروهای انقلابی و 
کسانی باشد که برای دفاع از انقلاب و ارزش ها 
آماده فداکاری هستند. رئیس دولت سیزدهم 
توجه به نیروهای ارزشی و انقلابی را شرطی 
مهم برای موفقیت در اداره امور عنوان کرد و 
گفت: برای انتخاب مدیران و همکاران  به هیچ 
وجه تحت فشار کسی قرار نگیرید، بلکه ملاک 
شما عدالت خواهی، فسادستیزی، توجه به 
مردم و دغدغه مندی افراد برای گره گشایی 
از زندگی مردم باشد.  وی در ادامه وفای به 
عهد را شرط اساسی کارآمدی دولت دانست 
و تاکید کرد: هرگز وعده ای به مردم ندهید که 
امکانات و ظرفیت های موجود برای اجرای 
آن کافی نیست. دولت سیزدهم باید دولتی 
»صادق الوعد« باشد و اقدامات این دولت 
باید به گونه ای باشد که مردم احساس کنند 
دولت کارآمد است و وضعیت با گذشته تفاوت 

کرده است.

  مسعود پزشکیان پیشنهاد داد:

راه اندازی FATF داخلی! 
  عده ای دارایی های کشور و ثروت مردم را بردند کسی هم متوجه نشد

آرمان ملی - مطهره شفیعی: »رسانه ها حق ندارند 
اخبار دارایی های شخصی من را منتشر کنند« این جمله روز 
گذشته مسعود پزشکیان نایب رئیس مجلس دهم و نماینده 
  FATF فعلی مجلس است. او در نهایت پیشنهاد کرد تا

داخلی راه اندازی شود.
 ماجرا چه بود؟

 بحث محرمانه ماندن اموال و دارایی مسئولان موضوعی 
بود که سبب چالش های زیادی در روزهای اخیر شده. این 
مصوبه چنان جنجالی شد که نهادهای مختلف حاضر به 
پذیرش مسئولیت آن نیستند به عنوان نمونه محمدباقر 
قالیباف در قامت رئیس مجلس اعلام کرد »مجلس یازدهم 
برای محرمانه بودن اموال مسئولان هیچ مصوبه ای نداشته 
است. فرایند تصویب قانون در مجلس کاملا مشخص است و 
نمایندگان در این خصوص تصمیمی نگرفته اند. این تصمیم 
مربوط به مجلس هشتم است و در فرایند دیگری بررسی و 
تصویب شده است« اما محسن کوهکن، نماینده مجلس 
هشتم و نهم، صراحتا گفته است اگرچه او در آن مجلس از 
موافقان این طرح بوده، اما آن مصوبه به هیچ عنوان دارای 
قید محرمانگی نبوده و اصلا صحبتی درباره بحث انتشار 
محرمانه آن در مصوبه مجلس هشتم وجود نداشته است. این 
ایراد شورای نگهبان خیلی قابل اصلاح نبود، بنابراین یا باید 
نظر شورای نگهبان پذیرفته می شد یا مجلس هشتم باید بر 
نظر خود پافشاری می کرد که مجلس راه دوم را برگزید و در 
نهایت طرح به مجمع تشخیص مصلحت نظام به ریاست 
آیت ا... هاشمی رفت. در ادامه هم مجلس هشتم و نهم 
تمام شد و این طرح در نوبت رسیدگی و در فرایند بررسی 
ماند.« روزنامه جمهوری اسلامی به نکته ظریفی اشاره کرده 

و در برابر جریانی که سعی دارد تقصیر اضافه شدن قید 
محرمانگی به قانون رسیدگی به اموال مسئولان را بر دوش 
هاشمی رفسنجانی به عنوان رئیس وقت مجمع بیندازد، 
نوشته که این قید در دوره مجلس اصولگرای هفتم و ریاست 
حدادعادل تصویب شد؛ چراکه در تاریخ 1۳۸6/٤/9 ریاست 
وقت مجلس اصولگرا، در نامه ای به احمد جنتی دبیر شورای 
نگهبان می نویسد: »در اجرای اصل نودوچهارم )9٤( قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران طرح یک فوریتی رسیدگی 
به دارایی مقامات و مسئولان و کارگزاران نظام جمهوری 
اسلامی ایران که به مجلس شورای اسلامی تقدیم گردیده 
بود و در جلسه علنی روز سه شنبه مورخ 1۳۸6/٤/۵ مجلس 
با اصلاحاتی به تصویب رسیده است، به پیوست ارسال 
می گردد«. در ماده 1٤ این طرح که مجلس اصولگرای هفتم 
تصویب و حدادعادل آن را برای بررسی به شورای نگهبان 
فرستاده بود، نوشته شده: »صورت دارایی اشخاص موضوع 

این قانون محرمانه بوده و انتشار آن ممنوع است...«.
 پیشنهادی برای حل مجهولات 

مسعود پزشکیان در رابطه با »محرمانه بودن اموال و 
دارایی مسئولان« گفت: هیچ کجای دنیا اطلاعات شخصی 
یک فرد را به شخص دیگر نمی دهند. اطلاعات من را باید 
حاکمیت بداند اما اینکه اطلاعاتم را به کسانی دیگر بدهند 
درست نیست، کجای دنیا چنین کاری را کرده اند او ادامه 
داد: اخبار شخصی یک مسئولی که جرمی مرتکب شده را 
باید به دادگاه ارائه کرد ولی اخبار دارایی های شخصی من 
را رسانه ها حق ندارند منتشر کنند مگر آنکه خودم بخواهم. 
اینکه حاکمیت در دارایی من سرک بکشد ایرادی ندارد، باید 
اطلاعات من و بچه هایم، خواهر و برادرم در دست حاکمیت 

باشد تا اگر خلافی اتفاق افتاد یقه من را بگیرد و اطلاعات را 
به دادگاه ارائه کند اما اینکه اطلاعات شخصی یک مسئول 
را به افراد دیگر بدهند کجای دنیا این کار را انجام می دهند 
که ما انجام دهیم؟ نباید شعارگونه و احساسی پیش برویم و 
بعد هم، سر مردم کلاه بگذاریم. پزشکیان در پایان بیان کرد: 
در همه جای دنیا عدد و رقم و حساب و کتاب باید مشخص 
باشد اما اینکه در دسترس همگان باشد در هیچ جای دنیا 
 FATF چنین چیزی مرسوم نیست. بارها گفته ام مسئولان
داخلی را پیاده کنند تا همه چیز مشخص شود، عده ای 
دارایی های کشور و ثروت مردم را خوردند، بردند و متوجه 
نشدیم؛ بهترین راه این است که FATF داخلی درست شود.

 چرا FATF داخلی؟
FATF یک سازمــــــان فرادولتی است که سیاست ها 
و استانداردهای مبارزه با جرایم مالی را طراحی و ترویج 
مــــی کند. این استانداردها، پولشویی، تامین مالی 
تروریسم و سایر تهدیدهای مربوط به سیستم مالی 
بین المللی را هدف قرار داده است. افزایش قابل توجه 
تجارت بین المللی به دنبال بزرگ تر شدن اقتصاد جهان، 
جرایم مالی متعددی از جمله پولشویی را به  دنبال داشته 
است. کارگروه اقدام مالی توصیه هایی را برای مبارزه با این 
جرایم ارائه می دهد، نظرات اعضایش را مورد برسی قرار 
می دهد و درصدد افزایش پذیرش مقررات برای مقابله با 
پولشویی از کشورها در سراسر جهان است. به نظر می رسد 
منظور پزشکیان از راه اندازی FATF داخلی نظارت و کنترل 
اموال بصورت غیرمحسوس است تا با افزایش ناگهانی میزان 
آن زنگ خطر به صدا درآید و نهادهای مسئول به بررسی 

موضوع چگ.نگی تغییر در دارایی ها بپردازند.

صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

یـــادداشت

حل مشکلات از طریق گفت وگو و مذاکره با طرف های برجام 
یک واقعیت است که ایران باید برای آن برنامه داشته باشد وگرنه 
قطعا این فرصت هم می تواند از دست برود. در سال های اخیر 
همواره سیاست دموکرات  ها چندجانبه  گرایی و اجماع بین المللی 
بوده است و در دوره ریاست جمهوری اوباما نیز همین گونه عمل 
کردند. آنها توانستند شش قطعنامه را علیه ایران به تصویب 
برسانند اما در همین موضوع نیز باید یک نکته را مد نظر قرار داد 
و آن این است که ایران و ایالات متحده  آمریکا در شرایط متفاوتی 
نسبت به پیش از برجام قرار دارند. دو طرف توانستند به پای میز 
مذاکره بنشینند و برجام را به نتیجه برسانند. ایران فرصت هایی را 
به دست آورده و توانایی و قدرت خود را در مقابل فشار تحریم  ها 
نشان داده و از سویی نیز آمریکایی ها به این نتیجه رسیدند که تا 
چه حد سیاست های ترامپ، منطقه را در معرض تنش و بحران 
قرار داده است و در این تنش و بحران، رویکرد آمریکا این خواهد 
بود که معتقد به مدیریت این بحران هستند و نه دمیدن بر این 
بحران ها. اروپایی ها طی دوره ریاست جمهوری ترامپ همواره 
تلاش می کردند که ترامپ را با خودشان همراه کنند. آنها به این 
نکته پی برده  اند که نابودی برجام به نفع آنها نیست و بارها تاکید 
کرده بودند که برجام توافقنامه امنیتی بسیار مهمی است که نباید 
استراتژی آن را از دست داد و هنوز هم بر همین اعتقاد هستند. با 
توجه به رویکردی که آمریکای بایدن به برجام دارد و راه را برای 
مذاکره و گفت  وگو بدون پیش  شرط  هایی که پمپئو مطرح کرده 
بود، باز گذاشته است، می توان از این فرصت استفاده کرد. قطعا 
اگر ایران برای این همسویی و همراهی آمریکا و اروپا برنامه نداشته 
باشد، می تواند فشارها را بر ایران افزایش دهد اما اگر ایران بتواند با 
یک سیاست روشن و شفاف و در عین حال با برنامه، از این فرصت 
استفاده کرده و به نوعی برجام را احیا کند، قطعا مذاکرات باتوجه به 
همسویی و همراهی که سیاست های دولت های اروپایی با آمریکا 
دارند، می  تواند گشایش هایی را برای ایران ایجاد کند. در گام دوم 
باید برنامه داشته باشیم و بدانیم چگونه باید درقبال مذاکرات جدید 
و سناریو های مختلف رفتار کنیم و نباید به گونه ای عمل کرد و 
شروطی گذاشت که این فرصت درخصوص کاهش تحریم ها از 
دست رفته و باید واقع بینانه به مساله نگاه کرد. آمدن بایدن یک 
فرصت است و باید یک برنامه مدون برای آن داشته باشیم. در این 
سال ها فراز وفرود های بسیاری در روابط ایران و آمریکا وجود داشته 
و همواره در یک جنگ تمام عیار بودیم که از نظر روانی و اقتصادی 

تمام قدرت ایران را به افول برد.

وقتازدستدادنفرصتهانیست

رئیس جمهور:

برای انتخاب مدیران تحت فشار کسی قرارنگیرید 
    دولت مصمم است از نظرات همه قشرها به ویژه روحانیت استفاده کند

  سه وزارتخانه بر قیمت ها نظارت می کنند 

 مرتضی مکی  
 تحلیلگر مسائل بین الملل

آرمان ملی- حمید شجاعی: روابـــط ایـــــران و 
عربستان سعودی پس از انقلاب همواره در مقاطع مختلف با 
فرازوفرودهایی همراه بوده است اما روابط طرفین تا حدود یک 
دهه پیش هیچ گاه تا حد قطع روابط دیپلماتیک و دوجانبه 
پیش نرفته بود. چنانکه در دولت های دفاع مقدس، سازندگی 
اصلاحات و عدالت و مهرورزی این روابط پررنگ و کمرنگ 
بوده اما همیشه تهران و ریاض از یکدیگر به عنوان کشورهای 
بزرگ و تاثیرگذار منطقه یاد کرده اند. این درحالی است که در 
دولت تدبیر و امید به واسطه حمله برخی جریانات خودسر به 
سفارت عربستان روابط کشورمان با عربستان کاملا قطع شد. 
با این حال اکنون که زمزمه  ازسرگیری مجدد روابط دو کشور 
به گوش می رسد بهتر است که به آسیب شناسی این اتفاق 
نیز پرداخته شود و آمران قطع 6 سال این روابط محاکمه و به 

سزای عمل خود برسند.
 احیای روابط در سایه منافع ملی

چندی است که بحث مذاکرات احیای روابط ایران 
و عربستان در فضای رسانه ای داغ شده و تحلیلگران، 
کارشناسان و حتی برخی مقامات کشورمان درخصوص 
آن به اظهارنظر پرداخته اند. آنچه مسلم است ٤دور مذاکرات 
ایران و عربستان در بغداد نشانگر عزم راسخ دو کشور برای 
ازسر گیری روابط دیپلماتیک و پس از آن گسترش روابط در 
سطوح مختلف دیگر است. البته به نظر می رسد اینکه امروز 
بخواهیم فارغ از اینکه به علل و چگونگی وقوع چنین شرایطی 
بپردازیم و با عبور از برهه ای از تاریخ به امروز و احتمال توافق 
میان تهران و ریاض بپردازیم ندیدن اصل ماجرا یا پوشاندن 
مصلحتی آن است. قدر مسلم هر اتفاقی که رخ می دهد معلول 
علتی است که اگر آن علل شناخته نشود نخواهیم توانست 
به حل آسیب شناسی موضوع و حل وفصل آن بپردازیم. 
قدرمسلم اگر امروز به آسیب شناسی دلایل مساله مهمی مثل 
چرایی قطع روابط ایران و عربستان نپردازیم شاید در آینده 
نیز اتفاقی به نحوی دیگر رخ دهد و در آن زمان نیز نتوانیم به 
درستی چاره کار را پیدا کنیم. همه تحلیلگران معتقدند که 
ازسرگیری رابطه تهران- ریاض جدای از تاثیرات اقتصادی که 
می تواند بر کشور بر اثر ازسرگیری روابط اقتصادی داشته باشد 
در توازن قدرت در منطقه و جلوگیری از تحرکات مخرب و 

تنش زا در منطقه نیز تاثیرگذار است. چنانکه علی مطهری در 
حساب  توئیتر خود نوشت: » اعلام پیشرفت مذاکرات  ایران 
و  عربستان در هفته  وحدت، نوید خوبی برای هر دو کشور و 
جهان  اسلام است. دوستی و همکاری ایران و عربستان، هم 
 افراطی گری در دنیای اسلام را کاهش می دهد، هم کمک به 
توافق  برجام می کند و هم طرح عادی سازی روابط با  اسرائیل 
را به شکست می کشاند.« با این حال باید به این نکته اهتمام 
ورزید که هر امری را باید با تکیه بر درایت و هوشیاری پیش 
برد و اگر هم امروز مجموعه نظام به این نتیجه رسیده که 
برای ازسرگیری روابط با سعودی ها دست دوستی و تعامل به 
سمت ریاض نشینان دراز کند حتما باید در این ازسرگیری 
روابط نیز منافع ملی و مصالح ملت در نظر گرفته شود. لذا 
ارتباط با عربستان می تواند مفید باشد در صورتی که صرفا بر 

مبنای منافع خود حرکت کنیم.
 لزوم محاکمه مسببان حادثه سفارت

ایران و عربستان پس از انقلاب در مقاطع مختلف ارتباطات 
خوب و مثبتی با یکدیگر داشته اند و همواره توانسته اند بر پایه 
این روابط مسالمت آمیز و بر پایه احترام متقابل تحرکات 
موثری هم در منطقه و کشورهای اسلامی داشته باشند. 
این درحالی است که از دی ماه سال 9٤ و حمله نیروهای 
خودسر به سفارت این کشور در تهران و کنسولگری آن در 
مشهد روابط دو کشور به تیرگی گراییده است و از آن زمان 
تاکنون نیز هیچ عزمی برای مجازات یا تنبیه عوامل این 
حمله به سفارت نبوده است و پس از آنکه در همان روزهای 
ابتدایی چند نفر دستگیر و برای چند نفر نیز احکامی صادر 
شد این پرونده با تبرئه ۳ نفر و احکام قطعی باقی متهمان پس 
از چندی بسته شد. هرچند که کمترین انتظار این بود که 
برخورد مناسبی با مسببان اصلی این موضوع گردد اما در عین 
ناباوری مشاهده شد که یکی از مسببان اصلی این موضوع به 
نام حسین کرد میهن که  پس از این اتفاقات به سوریه رفته 
بود در بازگشت در فرودگاه دستگیر  و پس از چندی آزاد شد 
و در انتصابی عجیب در دی ماه سال گذشته به عنوان مشاور 
رئیس و رئیس کمیته فرهنگی این فدراسیون منصوب گردید. 
حال پرسش اینجاست که اکنون که بحث ازسرگیری روابط 
با عربستان مطرح است چرا به آسیب شناسی علل این اتفاق 

پرداخته نمی شود؟ در شرایطی که مجلس به لطایف الحیلی 
درخواست محاکمه مسئولان دولت قبل را به میان می کشد و 
از وزرای سابق گرفته تا معاونان رئیس جمهور را به زیر تیغ تیز 
انتقاد خود می برد چرا نباید به بحث محاکمه عوامل و مسببان 
حمله به سفارت عربستان که در بعد منطقه ای و بین المللی 
برای کشور خسارت   های فراوانی داشت پرداخته شود؟ انگار 
رفو کاری سیاسی اصولگرایان صرفا پیرامون برخی چهره  هایی 
است که در مقطعی از زمان حامی آنها بودند که از قرار معلوم 
احمدی نژاد و حواشی پیرامون سفر وی به دبی نیز از این 
رفوکاری اصولگرایانه پنهان نمانده است. اما چرا مسئولان 
حاضر نیستند برای مساله ای که برای ایران جنبه ملی دارد 
وارد عمل شوند؟ آیا مسئولانی که  امروز ازسرگیری روابط با 
عربستان را برمی تابند و از آن استقبال می کنند می توانند 
تضمین دهند که در آینده اتفاقی مشابه تکرار نگردد؟ 6 
سال از ماجرای حمله به سفارت عربستان می گذرد و ایران از 
جهات مختلف در این باره خسارت دیده اما یک بار همین هایی 
که امروز در مصدر امور در دولت و مجلس هستند خواستار 
برخورد و محاکمه مسببان اصلی این مساله نشدند که خود 
جای تعجب دارد. بهتر است کسانی که دم از مردمی بودن  و 
شفافیت می زنند بگویند آنهایی که به سفارت حمله کردند 
چه کسانی و از چه جریانی بودند و چرا برخورد لازم با آنها 

صورت نگرفته است. 
 حل مشکلات بین ایران و عربستان اقدام مهم

دبیر شورای نگهبان با تاکید بر اینکه »وحدت« میان 
مسلمین عبادت است و باید هرچه می توان آن را توسعه 
داد، به انتشار برخی اخبار درخصوص مذاکرات بین ایران و 
عربستان اشاره کرد و با استقبال از نزدیکی و مذاکره این دو 
کشور مسلمان منطقه تصریح کرد: اگر مشکلات بین این دو 
کشور مسلمان حل شود، اقدام مهمی صورت گرفته است. 
آیت ا... احمد جنتی در پایان افزود: مشکلات دنیای اسلام 
تحمیلی و خواست قدرت های ضد اسلام است و اگر دولت ها 
و کشورهای اسلامی این حقیقت را متوجه باشند به جای 
اینکه به فکر نقشه ها و طرح های شیطانی مستکبران باشند، 
حول محور واحد و اشتراکات، تأمین منافع امت اسلامی را 

دنبال می کنند.

گزارش »آرمان ملی« درباره ازسرگیری روابط تهران و ریاض: 

محاکمه آمران حمله به سفارت عربستان فراموش شد  
  آیت ا... جنتی: حل مشکلات بین ایران و عربستان اقدام مهمی است


